
9.000 exemplars - publicació setmanal | redacció: 657 165 047 - linianord@comunicacio21.com | anuncia’t: 686 429 517 - publicitat@comunicacio21.com

15 anys

18/4/2024 · Núm. 507 · linianord.cat L’únic setmanari del Barcelonès Nord
línianord  

“VENUDA DE FUM” pàg 7
Escepticisme a l’oposició
amb les 150 càmeres
que ha promès Albiol

SANTA COLOMA pàg 10

Èxit del projecte que trenca
la bretxa de gènere digital

TIANA pàg 11

El poble s’omple de cultura
per recordar Joan Armengol

Una família afectada per l’esfondrament
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BADALONA pàg 6

L’únic alberg públic de
la ciutat tancarà perquè
l’Ajuntament no paga

FA HISTÒRIA pàg 13
El badaloní Jordi Fernández és a les
portes de ser el nou entrenador

dels Nets de l’NBA

ElsMossosmouen fitxa a la
Minapels últims tirotejos

La policia augmenta la vigilància al barri a causa dels recents incidents i l’alcaldessa de Sant Adrià ho celebra pàg 10

a Badalona viu en una parròquia pàg 3
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L’esfondrament mortal del carrer
Canigó del dia 6 de febrer va su-
posar un punt d’inflexió per a
moltes famílies del barri del Ra-
val de Badalona. Les deficiències
estructurals detectades al bloc
número 9, on es va produir la tra-
gèdia, van provocar que les ad-
ministracions contractessin uns
especialistes per inspeccionar
uns 400 habitatges del barri que
pertanyien a la mateixa promo-
ció que l’edifici sinistrat o que
eren de la mateixa època, de finals
dels anys 50. Finalment, es van
desallotjar cinc edificis més per
risc d’esfondrament. 

Ara, dos mesos després, en-
cara hi ha un centenar de famílies
que no han pogut tornar a casa
seva. La gran majoria han trobat
alternatives, sigui amb recursos
propis, amb l'ajuda d'amics o fa-
miliars o a través del decret d'e-
mergència municipal, mitjançant
el qual s'han pagat les despeses
d'allotjament a les persones que
ho han sol·licitat. Però a altres no,
com és el cas d’una família ucra-
ïnesa que fa setmanes que viu en
una parròquia.

VIVINT A L’ESGLÉSIA
Aquesta família és la de la Nata-
liya Babiy, que no té familiars ni
amics que l’allotgin per passar
aquests dies. Ella fa 10 anys que
viu al 118 del carrer Ausiàs March
i, des d’en fa dos, també ho feia
amb la seva filla i la seva neta de
5 anys, que van venir a viure a Ba-
dalona com a refugiades amb
l’esclat de la guerra a Ucraïna.
Però des del 6 de març, data en
què les van desallotjar del seu pis
per la presència d’esquerdes, es-
tan vivint a la parròquia de Sant
Pau, molt propera a casa seva.  

Babiy explica a Línia Nordque
no tenen ningú que les pugui
allotjar mentre es fan les tasques
d’apuntalament del seu edifici. “La
meva filla està estudiant castellà
a la parròquia, i a través de la pro-
fessora vam demanar si podíem
passar uns dies aquí, ja que no te-
níem on anar”, relata. 

Però el que havia de ser una
ajuda temporal d’una setmana ja
va pel mes i mig. La Maria Anto-
nia Casas, la docent que està do-
nant suport a la família, comen-
ta a aquest mitjà que l’última ofer-
ta que els ha fet l’Ajuntament és
que, si troben un pis, el consistori
abonarà la diferència del lloguer
que pagaven a Ausiàs March. La
cerca, tanmateix, no està sent
gens fàcil per la seva situació la-
boral ni per la quantitat de do-
cumentació que demanen. “Tro-
bar un pis és gairebé impossible.
Molts no admeten animals i te-
nim un gat, i altres ens posen pro-
blemes per tenir una nena. A

més, amb un contracte de mitja
jornada és molt difícil que et llo-
guin un pis”, afirma Babiy.

UN AJUT  “REBUTJAT”
Segons l'Ajuntament, aquest cas
no forma part del conjunt de fa-
mílies allotjades en pensions per-
què des d'un primer moment, as-
seguren fonts municipals, van re-
butjar l’ajuda. “Tenen ingressos i
no han sol·licitat ajut per a allot-
jament”, detalla el consistori.

L’afectada, no obstant això, ho
contradiu i sosté que l’única al-
ternativa que els van oferir va ser
una habitació en un hostal. La van
haver de rebutjar, argumenta,
perquè no s’hi permeten animals
de companyia i perquè no dispo-
sa de cuina. “No podem abando-
nar el gat ni menjar fora de casa
cada dia. Diuen que tenim in-
gressos, però jo només treballo
mitja jornada i la meva filla els
caps de setmana”, assegura Babiy,
que es mostra sorpresa amb els

arguments que esgrimeix el con-
sistori. “Els serveis socials tenen
les nostres dades i estem regis-
trades com una família vulnera-
ble. No és cert que hem rebutjat
qualsevol ajut ni que tenim grans
ingressos”, afegeix.

UNA SOLUCIÓ URGENT
La família, amb tot, viu una si-
tuació límit. Per una banda, per-
què la solució de romandre a l’es-
glésia és temporal i hauran de
marxar-ne aviat. I, per l’altra, per
l’estabilitat de la nena. I és que
després d’abandonar el seu país
com a refugiada de la guerra, ara
es veu vivint en una parròquia.
Una realitat que, tal com alerta la
família, l’està afectant emocio-
nalment. L’ideal, defensen, seria
que l’Ajuntament gestionés un
pis de lloguer, ja que facilitaria les
exigents condicions que dema-
nen les immobiliàries.

En aquesta línia, la presi-
denta del grup municipal d’En

Comú Podem, Aïda Llauradó,
denunciava dijous passat que
fins a set famílies de l’illa de Ca-
nigó s’han quedat sense alterna-
tiva residencial. La líder dels co-
muns va voler destacar el cas d’u-
na altra família amb una situació
delicada, ja que tenen un nadó i
un nen de 15 anys. 

“El PP els ha deixat tirats
mentre no poden tornar a casa
seva. El que estan fent és inhumà,
una vergonya”, va expressar
Llauradó. Sobre aquest cas en
concret, el govern local va asse-
gurar que es tracta d'una família
que “no té documentació”. La
dona adulta d'aquesta unitat fa-
miliar, diuen, no tenia contracte
de lloguer del pis on vivia, al
carrer Ausiàs March, i tampoc es-
tava empadronada a l'habitatge
que es va haver de desallotjar per
risc de col·lapse. “L'Ajuntament
ha pagat durant 10 setmanes tot
el que permetia legalment el de-
cret”, es justifica el consistori.

Refugiades i desallotjades
» Una família ucraïnesa afectada per l’esfondrament de Canigó viu des del 6 de març en una parròquia 
» El consistori diu que van rebutjar l’ajuda, però les afectades, entre les quals hi ha una nena, ho neguen

Babiy (esquerra) a la porta de la parròquia de Sant Pau, on fa sis setmanes que viu amb la seva família, i Casas (dreta), professora que l’ajuda. Foto: R. H.

Rubén Hidalgo
BADALONA



La lupa

Hem vist que durant els mandats d’Ester Pu-
jol (2011-2019) van passar sis anys sense li-
citar el bar restaurant del Casal. De la ges-
tió del govern de l’alcaldessa Marta Marto-

rell, juny 2019 - abril 2022, tampoc no hi ha cap cons-
tància d’expedients de licitació. Un any després, el març
de 2020, sí que hi va haver un motiu objectiu que jus-
tificava no iniciar un concurs de licitació durant els me-
sos, no anys, de la pandèmia patida. Però tampoc en la
resta del mandat de l’alcaldessa Martorell, fins a l’abril
de 2022, no es va fer una licitació que clamava al cel. Van
significar tres anys més de pròrroga a Comar SCP, em-
presa que ara s’anomena “Casal Anait SL”.

El canvi de govern amb l’alcalde Isaac Salvatierra, l’a-
bril de 2022, va obrir finalment el procés de regularit-
zació. La causa-excusa de les obres necessàries, i del fi-
nançament, com a sagrada obligació prèvia a la licita-
ció del bar restaurant, va ser assumida d’entrada pel nou
alcalde, acríticament, i va afegir un altre any d’espera in-
necessària i de pròrroga verbal a l’adjudicatari, el desè
any. Bo i així, Salvatierra sí que es va posar mans a l’o-
bra, mai més ben dit, i amb peus de plom va accedir al
santuari del bar del Casal. Quan es va confirmar com a
alcalde el maig de 2023, va realitzar progressivament el
projecte i l’execució efectiva de només l’obra necessària
per remodelar la cuina i el magatzem, amb una lleu am-
pliació a la barra del bar. I, simultàniament, va elabo-
rar unes noves bases, amb múltiples consultes i sobre-
tot amb una idea d’un projecte social i cultural darrere

del servei de bar restaurant: es deixa de banda el mo-
del del “Casal al servei d’un restaurant” girant els termes
del protagonisme cap a la funció cívica i cultural del cen-
tre públic. I, finalment, s’ha fet una licitació transparent
amb un jurat competent, i una adjudicació ben fona-
mentada, cosa que no treu la controvèrsia normal en
qualsevol licitació. 

Salvatierra, a més, ha tingut la gosadia d’informar en
el Ple d’algunes anomalies en la gestió del servei en els
darrers anys que, lluny d’escandalitzar l’oposició, han acu-
sat el missatger: una és carregar una part del consum de
l’electricitat i de l’aigua del bar al comptador de l’Ajun-
tament, cosa que l’adjudicatari explica per la inacció mu-
nicipal en no canviar els comptadors; i, el més greu, ha-
ver deixat de pagar unilateralment durant uns tres anys
el cànon del lloguer, uns 90.000 euros, fet que en si ma-
teix suposa també la rescissió automàtica del contracte.
L’empresa explica els impagaments, no per la intenció
de no pagar el lloguer, sinó pels litigis no resolts amb l’A-
juntament sobre diverses inversions i per l’afectació del
període de la covid-19 i qüestions que, ni que tingués raó
l’adjudicatari, no l’eximeixen de pagar puntualment el
cànon per gaudir de la gestió del servei.

En no haver estat guanyadora l’empresa “Casal So-
cietat Cultural SL”, s’ha desfermat la turmenta espe-
rable, i més quan mesos abans de la licitació l’empre-
sa precedent va fer campanya explícita, per donar per
feta una herència nord-coreana en la concessió del bar
restaurant del Casal.

El més sorprenent de la polèmica desfermada en aca-
bar-se 27 anys de gestió del Casal per la mateixa empresa,
10 dels quals sense concurs per causes inexplicables, és
el paper dels cinc regidors dels cinc grups diferents de
l’oposició actual, autoerigits com a mesa de contracta-
ció. Desenfocar el debat d’una licitació cap a l’oposició
a l’alcalde prioritàriament, té el risc de fer el ridícul i aca-
bar defensant els arguments i interessos d’un concur-
sant privat, perdent la història i el món de vista.

Conclusió: el Casal no es va deixar de licitar, entre l’oc-
tubre de 2013 i l’octubre de 2023, per l’excusa d’unes de-
ficiències a la cuina, ni d’unes obres que mai es van ex-
ecutar ni prioritzar, ni per falta de pressupost, ni per una
enquesta, excusa que fa avergonyir. Resoldre tot això era
compatible amb licitar l’adjudicació del servei quan per-
tocava. El moviment sísmic que ha sacsejat la Sala de Plens
i els carrers de Tiana amb el canvi de l’adjudicatari del
Casal després de 27 anys és un bon indicador de per què
els governs des de 2013 no van gosar convocar cap lici-
tació efectiva: por escènica davant d’un poder fàctic, que
s’autogestionava per la deixadesa dels governs, i que es
va beneficiar objectivament durant 10 anys per (in)de-
cisions municipals. Qualifiquin vostès mateixos els fets
exposats: presumptament negligència? O deixadesa de
responsabilitats? O tracte de favor? O simple incompe-
tència? Els 13 regidors i regidores de l’actual Ple muni-
cipal tenen l’obligació moral i política de, en comptes de
barallar-se per la puntuació d’un concurs, posar llum a
la foscor de les no licitacions de 2013, 2017 i 2021.

per Emili Muñoz

10 anys sense licitacions del Casal de Tiana (2)
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Un home dels Estats Units s’ha salvat de la mort gràcies a la
trucada de la seva xicota, que li demanava que agafés la

bossa que tenia a casa. Ell ja era a dins del cotxe i, quan en va
sortir, una pedra de grans dimensions va aixafar tot el sostre.

Un iranià remenava les escombraries quan va trobar una
bossa amb or i diners per valor de 38.000 euros. Tot i

que li podrien haver solucionat la vida, va decidir tornar-los
a la seva propietària. És un home amb principis.

En una illa del Pacífic s’ha viscut una història de pel·lícula. Treshomes nord-americans portaven més d’una setmana aïllats
i van escriure, a la platja, la paraula HELP amb fulles de
palmeres. Gràcies a això van ser rescatats.

Si algú dubta si li posen les banyes, pot comprar-se unlloro. Un matrimoni turc ha acabat en divorci perquè la
seva parella de lloros va destapar una infidelitat repetint el
que deia la dona: "Vine, que el meu marit no hi és".

LA FOTOMar a la Vista



5 | 

línianord.cat18 d’abril del 2024

Per la nostra salut1

2
El badaloní Jordi Fernández fa història 
i entrenarà els Brooklyn Nets de l’NBA

Una de les famílies desallotjades a l’illa 
Canigó de Badalona es queda al carrer 

First Literary Dates, l’exitosa idea d’una 
docent de Sant Adrià per fomentar la lectura

El + llegit línianord.cat

3

4

5

10 anys sense licitacions 
del Casal de Tiana (1)

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com

A les xarxes

@RaulSolisUE: La Fira d’Abril s’ha convertit
en una desfilada d’influencers i Sevilla en
un decorat, mentre la identitat d’un poble
es tracta com un objecte de consum. 

@enriccalpena: El 14 d'abril de 1931, dia de
la proclamació de la Segona República, va
ser el dia més feliç de la Història de Catalu-
nya. Semblava el primer dia d'una nova era.

#DiaDeLaRepública

@Dsagunt: L’eclipsi solar és un esdeveni-
ment planetari únic, que en aquest cas no-
més es va poder veure des d'Hispanoamè-
rica, Amèrica del Nord i la resta del món llatí.

#Eclipsi #FeriaDeAbril

Safata d’entrada

L’administració em va dirque hi hauria facilitats i
subvencions si em com-

prava un cotxe elèctric, però
després de quatre complicadís-
sims tràmits telemàtics per de-
manar la subvenció, de fàcil res. 

Ara, i passats gairebé dos
anys, encara no he cobrat cap
subvenció, ni pel cotxe amb el
qual treballo ni pel punt de càr-
rega instal·lat a casa meva. 

En fi, que una eina per a la

L’estafa del cotxe elèctric
per David Rabadà

feina, el meu cotxe, i que em
vaig comprar confiant que tin-
dria facilitats per a les sub-
vencions, se m'ha tornat un in-
fern d'espera. 

Òbviament, la política i
l'administració coneixen bé

aquesta realitat que ells han
creat amb les seves lleis. No-
més desitjo una resposta que
no tardi dos anys i que no sigui
una excusa oliosa com sempre
m'han donat.

Continuo esperant.
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Els semàfors

Una família ucraïnesa que va ser
desallotjada de l’illa del carrer
Canigó fa sis setmanes que
dorm a la parròquia del barri.
L’Ajuntament diu que els va

oferir una pensió, però la família
afirma que no era adequada i
podria quedar-se al carrer aviat.

pàgina 3Aj. de Badalona

El Servei d’Ocupació de
l’Ajuntament de Montgat 

ha engegat el projecte ‘Dones
[in]visibles’, que té per objectiu
donar eines a les dones que, per
motius diversos, fa temps que
no estan al mercat laboral 
i volen reincorporar-s’hi.

pàgina 10Aj. de Montgat

El badaloní Jordi Fernández 
serà l’entrenador dels Nets la

pròxima temporada. Fernández,
que també és seleccionador
canadenc, es convertirà en el
primer tècnic espanyol de la
història en ser l’entrenador
principal d’un equip de l’NBA.

pàgina 13Jordi Fernández
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Calor a les escoles bressol: 
sense solucions definitives

EDUCACIÓ4Les Associacions de
Famílies d’Alumnes (AFA) de les
escoles bressol municipals han
mostrat la seva indignació amb el
“canvi de guió” expressat pel go-
vern municipal respecte a la cli-
matització de les aules. Segons ex-
pliquen en un comunicat, el com-
promís de l’alcalde, Xavier García
Albiol, per a aquest estiu era una
solució integral definitiva de la cli-
matització per evitar les altes tem-
peratures a les aules, ja que, re-
corden, el curs passat van arribar
als 30 graus. El govern municipal,
però, ha confirmat el seu com-
promís per instal·lar a les aules

unes solucions provisionals, com
aparells mòbils d’aire, per evitar la
calor. Una decisió que no ha agra-
dat a les famílies, perquè ho con-
sideren un “pedaç”.  

Mónica Ramírez,  portaveu de
les AFA, explica a Línia Nord
que tenen constància que aquests
aparells, a falta de licitació, esta-
ran instal·lats entre el maig i el
juny a les cinc escoles bressol
municipals. D’altra banda, el go-
vern local els ha confirmat que, pa-
ral·lelament, s’està portant a ter-
me l’estudi de la climatització in-
tegral necessari per abordar una
solució a llarg termini. 

EQUIPAMENTS4 El Centre d’a-
collida Can Bofí Vell, l’únic pú-
blic de la ciutat, deixarà de pres-
tar servei a finals del mes d’abril
per impagament per part de l’A-
juntament. Segons va avançar El
Punt Avui aquest dimarts, la
cooperativa que gestiona l’equi-
pament, Suara,  ja no continua-
rà amb l’activitat perquè el con-
sistori no paga des de l’any 2021,
fet que ha generat un deute d’1,7
milions d’euros. Per la seva part,
L’Ajuntament de Badalona as-
segura que està treballant amb
els serveis jurídics per trobar una
solució per a les persones que
pernocten a l’alberg i per pagar
el deute a la cooperativa.

A conseqüència d’aquest im-
pagament, l’equipament ja no
podrà acollir la cinquantena de
persones sense sostre que hi
poden passar la nit, ni tampoc
obrirà el menjador social. Ara bé,
segons Badalona Comunicació,
el consistori està desenvolupant
un projecte perquè la ciutat dis-
posi de 26 habitacions per emer-
gències habitacionals i també

de 24 pisos d’habitatge protegit
de cara al 2025.

CRITIQUEN LA GESTIÓ D’ALBIOL
En Comú Podem i Guanyem
han denunciat el tancament d’a-
quest equipament, i han criticat
la gestió dels serveis socials  per
part del Partit Popular. Aïda
Llauradó, d’En Comú Podem,
exigeix al PP que “recuperi amb

urgència el servei”, fent un con-
tracte per la gestió de l’equipa-
ment o contractant personal.
Per la seva banda, Dolors Saba-
ter, de Guanyem, retreu al go-
vern que afebleixi les polítiques
d’atenció socials.

“Albiol ho ha tornat a fer. Ha
desmantellat els serveis socials
com ja va fer al seu govern del
2011”, etziba Sabater.

Exterior de Can Bofí Vell. Foto: Arxiu

L’únic centre d’acollida tancarà
per impagaments del consistori

Escola Bressol Uni Dori. Foto: Cavall de Cartró

Judicial | Investiguen si l’atac al Màgic va ser terrorisme
L’Audiència Nacional ha preguntat a la fiscalia si veu terrorisme en l’atac a un establiment del
centre comercial Màgic de Badalona per part d’un home el 27 de març, és a dir, si és competent 

per a instruir el cas. L’autor va confessar que ho va fer com a protesta per la guerra a Gaza.
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SEGURETAT4L’alcalde de Ba-
dalona, Xavier García Albiol,
anunciava el passat 1 d’abril que
al llarg del 2024  es licitarà la ins-
tal·lació de  150 càmeres a la
ciutat. En una entrevista al pro-
grama Badalona 360va parlar de
càmeres de trànsit i de vigilància
per a diferents objectius. L’alcal-
de va explicar que algunes, mit-
jançant, la intel·ligència artifi-
cial,  podran  reconèixer les ma-
trícules de vehicles robats o, fins
i tot, identificar la fesomia de per-
sones en crida i cerca.

“Jo seria la persona més feliç
del món si tinguéssim les escoles
en condicions, un agent a cada
cantonada de la ciutat i una cà-
mera”, va expressar l’alcalde. Pel
que fa a les persones que avisen
que això pot suposar més control
de la població, Albiol va respon-
dre que “el que no té res a amar-
gar pot caminar pel carrer sense
cap problema”.

“NOMÉS UN ANUNCI”
Els grups de l’oposició coincidei-
xen que les paraules d’Albiol,
per ara, no són més que un anun-
ci. El socialista Fernando Carre-
ra, a més, va celebrar al seu
compte d’X la proposta d’actua-
litzar els sistemes de vigilància de
la ciutat. “La modernització de la

seguretat a Badalona ha de ser
una prioritat.  Celebro que es co-
menci a treballar en això. Queda
molt recorregut encara, estarem
atents”, va expressar Carrera. 

Per la seva, Alex Montornès,
d’ERC, explica a Línia Nordque,
per valorar la informació, primer
haurien de conèixer la proposta.
“Estem a favor de tots els ele-
ments que garanteixin la segu-
retat i el civisme. I això s'ha de
compatibilitzar amb la llibertat in-
dividual. Per poder valorar a fons
la proposta necessitem parlar-ne
i conèixer-ne el contingut. Per ara
és un anunci més a la televisió”,
expressa el republicà.

Aïda Llauradó, d’En Comú
Podem, explica a aquest periòdic

que es necessita una aprovació de
la Generalitat per fer la instal·la-
ció de les càmeres i que una co-
missió ha d’analitzar si són ne-
cessàries o no. “A més, barreja el
trànsit i temes de delinqüència.
De moment sembla més un titu-
lar per vendre’s com l’alcalde de
la seguretat”, conclou.

Des de Guanyem, l’opinió és
similar. “A Badalona no es farà
servir una tecnologia que ni tan
sols els Mossos poden afirmar
que la fan servir. Albiol ven fum
i juga a la confusió. Qualsevol cà-
mera pot servir per a reconeixe-
ment facial, però això no vol dir
que s'autoritzi a fer”, explica a Lí-
nia NordDolors Sabater, porta-
veu de Guanyem.

Albiol assegura que les càmeres es licitaran durant aquest any. Foto: Pexels

L’oposició, escèptica amb les
150 càmeres que promet Albiol

La Pineda, escollida de nou
pel llançament d’un satèl·lit

CIÈNCIA4Els alumnes de cièn-
cies de primer de batxillerat de
l’institut La Pineda llençaran el
pròxim 20 d’abril un minisatèl·lit
a l’espai. L’Agència Espacial Eu-
ropea ha escollit  de nou l’insti-
tut badaloní entre un centenar
de centres catalans per fer-ho.
L'alumnat tindrà l'oportunitat de
comprovar si el seu CANSAT, un
minisatèl·lit de la mida d'una
llauna de refresc, és capaç de re-

copilar dades de l'entorn, caure
de forma controlada desplegant
el paracaigudes i enviar correc-
tament les dades via ràdio. 

“Tornar a ser seleccionats en
aquest projecte ens fa molta
il·lusió com a centre. Estem
apostant molt per la ciència i vo-
lem continuar participant en
projectes tan motivadors com és
aquesta proposta de la ESA”, ex-
pliquen des de La Pineda.

El nou pla de barris contra la
pobresa arribarà a Sant Roc

SOCIETAT4La fase pilot del pla
'Barris amb futur', aprovat pel
Govern a l'octubre, es desplegarà
a 20 barris d'arreu del país durant
el 2024. Entre aquests, hi ha el
barri de Sant Roc de Badalona.
L'objectiu del projecte és revertir
la “pobresa severa” i actuar a zo-
nes on gran part de la població està
en situació irregular o sense re-
cursos i que també presenten risc
de degradació urbanística, man-
ca d'espais verds de qualitat i una
elevada contaminació. 

Segons ha detallat el director
general d'Acció Cívica i Comuni-
tària de la Generalitat, Xavier
Godàs, els barris s'han escollit
d'acord amb criteris quantitatius

i criteris qualitatius basats en la ca-
pacitat de resposta del territori
tant des de l'àmbit institucional
com des de l'acció comunitària. 

Segons ha indicat Godàs, la de-
finició dels projectes es desenvo-
luparà a partir d'ara i fins al mes
de juny. Per fer-ho, s'establiran
“espais de governança” on les di-
ferents administracions col·labo-
raran amb associacions veïnals,
el teixit associatiu i les entitats
del tercer sector, entre d’altres.

“Tots tenim identificades
parts del país que es queden des-
penjades, al marge, i on el risc de
fractura és absolutament relle-
vant”, ha avisat el conseller de
Drets Socials, Carles Campuzano.



| 8

línianord.cat 18 d’abril del 2024 Pàgines especials

Salvador Illa va visitar diumenge Ba-
dalona per participar en la cursa so-
lidària dels Mossos per recaptar fons
per a la investigació de l’SPG52, una
malaltia rara. I ho va fer al costat de
l'alcaldessa de Santa Coloma de Gra-
menet, Núria Parlon.
La cursa La lucha de Abril va con-

centrar més de 3.300 inscrits. En aca-
bar, Illa es va desplaçar al Passeig
Marítim, juntament amb el president
del grup municipal del PSC a Bada-
lona, Fernando Carrera, i els badalo-
nins i badalonines que van a la llista

de cara a les pròximes eleccions del
12M: Andrea Zapata, Christian Car-
neado i Maria Dolores Hermoso. 
El primer secretari del PSC va pas-

sejar-se per la façana marítima, aprofi-
tant les festes de primavera del barri, i
va arribar fins al Pont del Petroli. Allà,
Illa es va trobar amb militants que in-
formaven la ciutadania respecte de les
seves propostes de cara al 12M, que
busquen, tal com va dir Illa, que Cata-
lunya avanci. "Ja sabeu els resultats
que ens han donat els governs de Mas,
Puigdemont, Torra i Aragonès. Ens han

situat a la cua en els darrers deu anys,
i nosaltres fem una aposta per fer un
salt endavant", va afirmar Illa.
En referència a les paraules de Pu-

igdemont en una entrevista publicada
al digital El Nacional, en què amena-
çava de retirar el suport a Pedro Sánc-
hez "si Illa fa un Collboni" després del
12M, el candidat socialista va destacar
que passades les eleccions està obert
a parlar amb tothom, amb l'excepció
de les forces que adopten un discurs
d'odi: "Vox i Orriols". "No m'agrada
posar vetos. Prefereixo parlar d'acords,

perquè convé. La societat és plural i di-
versa, i això ho veig com una font d'en-
riquiment", va afegir. 
Aquesta bona entesa dels socialis-

tes, va destacar, es veu arreu del país,
on el PSC s'ha entès amb forces de
tots els colors, també amb Junts.
"Hem arribat a acords amb ERC, amb
Junts, amb el PP i amb altres partits",
va puntualitzar. Amb tot, Illa consi-
dera que és una "manca de respecte"
per a la ciutadania parlar de pactes
postelectorals abans de les eleccions
del 12 de maig.<

Badalona és la primera ciutat del terri-
tori català que ha començat a retirar les
restes d'antigues edificacions que han
aparegut al litoral després dels darrers
temporals, sobretot del Nelson. 
Aquesta setmana, el delegat del go-

vern espanyol a Catalunya, Carlos
Prieto, ha visitat Badalona per supervi-
sar les obres a la platja del Pont d'en
Botifarreta.
El president del grup municipal del

PSC, Fernando Carrera, ha estat en con-
tacte des del primer moment amb la de-
legació del govern espanyol a Catalunya

per tal de prioritzar aquests treballs. La
Demarcació de Costes de Catalunya del
Ministeri per a la Transició Ecològica i el
Repte Demogràfic s'encarrega d'execu-
tar aquesta actuació. 
Els treballs s'han allargat tota aquesta

setmana. Per a Carrera, “el govern espa-
nyol ha actuat de pressa per tal de retirar
els elements perillosos que afectaven un
tram important de platja”. 
El president del grup municipal del

PSC a Badalona ha recordat que l'objec-
tiu principal és tenir les platges a punt
per a aquest estiu.<

Salvador Illa visita Badalona i s'obre 
a pactar amb totes les forces després 

del 12M, però veta la ultradreta

BADALONA

Retiren les restes aparegudes 
a les platges de Badalona
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Carrera denuncia que Albiol 
va “mentir” tots els veïns 

de la façana marítima

@fercarreralopez

@PSC_Badalona

@pscbadalona

El president del grup
municipal del PSC, Fer-
nando Carrera, ha de-
nunciat aquest dimecres
uns pamflets repartits
just fa un any per l'ac-
tual alcalde de Bada-
lona, el popular Xavier
García Albiol.
En aquests pamflets

es pot llegir que si el

passat 28 de maig gua-
nyava les eleccions, no
permetria cap concert al
Passeig Marítim més
enllà de la 1:30h de la
matinada. 
La sorpresa per a

molts veïns i veïnes de
la façana marítima ha
arribat aquest abril,
quan el mateix Xavier

García Albiol ha anun-
ciat els concerts de les
Festes de Maig i s'han
programat actuacions
més enllà de la 1:30h de
la matinada. 
Fernando Carrera ha

carregat contra aquesta
manera de fer política
de l'actual alcalde Xa-
vier García Albiol.
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El president del grup municipal del
PSC, Fernando Carrera, continua
programant reunions a diversos
barris de Badalona. 
Durant els darrers dies, Carrera ha

mantingut una reunió amb els veïns
de la façana marítima de la ciutat. En
aquesta trobada, el cap de l'oposició
a l'Ajuntament de Badalona ha volgut

conèixer in situ els principals proble-
mes que pateix el barri. 
Els veïns s'han mostrat preocu-

pats per l'incivisme, la falta de ne-
teja o la manca de manteniment
de la via pública. Carrera ha escol-
tat els veïns i ha demanat al go-
vern municipal que “es posi les
piles per millorar tots aquests pro-

blemes que arrossega la façana
marítima”. 
D'altra banda, durant els darrers

dies, Carrera també ha mantingut
una trobada amb veïns de l'avin-
guda Sant Salvador, al barri de Lle-
fià. En aquest punt de la ciutat
també s'han tractat diverses pro-
blemàtiques veïnals.<

Carrera es reuneix 
amb diversos col·lectius

de la ciutat

Fins a tres
badalonins a
les llistes de
Salvador Illa

L'exregidora de Joventut i Participació
de l'Ajuntament de Badalona, Andrea
Zapata, i l'actual regidor socialista
Christian Carneado són dos dels bada-
lonins que formaran part de la llista
que encapçala Salvador Illa a les elec-
cions al Parlament del 12 de maig. 
Ho faran en el número 24 i 31, res-

pectivament. També formarà part de la
candidatura la badalonina Maria Dolores
Hermoso, ocupant la posició 48 de la
llista. El president del grup municipal del
PSC, Fernando Carrera, ha volgut felici-
tar els tres badalonins que s'incorporen
a les llistes de Salvador Illa i ha destacat
el seu desig perquè Badalona estigui
ben representada, durant el pròxim
mandat, al Parlament català.<
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HABITATGE4La Policia Local de
Santa Coloma va recuperar la
setmana passada dos immobles
ocupats gràcies a la col·laboració
ciutadana. El primer va ser un lo-
cal comercial del Districte 5. La po-
licia va rebre un avís que afirma-
va que els ocupes havien aban-
donat l’espai. Els agents, en veu-
re que no hi havia ningú al local,
van poder precintar-lo per evitar
que es tornés a ocupar. El segon
cas va ser un pis del Districte 6. 

Els veïns van informar la po-
licia que s’havia ocupat un dels ha-
bitatges. Els agents van confirmar
la informació i van intentar que els
ocupes abandonessin de manera
amistosa el pis. Davant la negati-
va, la policia va aconseguir entrar
per comprovar els danys ocasio-
nats. L’alcaldessa, Núria Parlon,
valora positivament l’actuació i “la
determinació amb la qual els
agents treballen diàriament” per
fer front a aquests casos.

FORMACIÓ4La formació ‘Fem-
Coders’, celebrada enguany a la
Ciba de Santa Coloma, ha finalit-
zat amb èxit. El 12 d’abril es van
entregar els diplomes a les 106
participants de tota la metròpoli
que van formar-se en Desenvolu-
pament Web Full Stack a la ciutat.
El balanç, segons explica l’orga-
nització, ha estat molt positiu. El
70% o bé han trobat feina -38 en
el sector tech i 10 en uns altres sec-
tors- o han continuat amb la seva
formació -27-. La majoria d'elles
tenen entre 25 i 49 anys -el 88%-
i partien d'una formació profes-
sional -el 36,5%-, estudis univer-
sitaris -el 32%- o Batxillerat -
19%-. Des de l’inici del projecte, ara
fa 4 anys, set de cada 10 dones de
l’àrea metropolitana que han par-
ticipat a FemCoders ha trobat
feina al sector tecnològic.

ORIGEN DE LA INICIATIVA
El 2020, la Fundació Formació i
Treball, Factoria F5, Endesa i

l'Ajuntament de Barcelona van
signar un conveni per destinar
fons a fer front a les conseqüèn-
cies socials de la pandèmia.

A partir d’aquesta col·labora-
ció va néixer ‘FemCoders’, una
primera formació de 50 dones
procedents dels Serveis Socials de
Barcelona, a les quals també es va
fer l’acompanyament cap a la in-
serció en el sector tecnològic, i que
incloïen un suport econòmic men-

sual per a cobrir les necessitats es-
sencials de les participants del
programa.

Amb aquesta classe d'inicia-
tives, els organitzadors volen con-
tribuir a la lluita per trencar la
bretxa de gènere a través de la for-
mació de dones en un sector
masculinitzat com és el tecnolò-
gic, on només el 28% de les per-
sones que s’hi dediquen a Cata-
lunya són dones.

Imatge de l’entrega de diplomes a la Ciba. Foto: Ajuntament

El projecte colomenc que trenca
la bretxa de gènere tecnològica

La Policia Local desallotja
dos immobles ocupats

SEGURETAT4Els Mossos d'Es-
quadra han reforçat la vigilància
als barris de la Mina, Besòs i la Pau
–a cavall entre Sant Adrià de Be-
sòs i Barcelona- amb més controls
per detectar armes i drogues. Di-
versos incidents i tiroteigs entre
clans rivals en les últimes setma-
nes han fet augmentar la sensació
d'inseguretat a la zona. L'últim cas
va succeir l'1 d'abril amb una
dona ferida per arma de foc i un
detingut. Per aquest motiu, el
cos de Mossos ha decidit reforçar
i potenciar el dispositiu 'Límit'
amb més controls de seguretat i
identificacions de vehicles.

Des de fa una setmana, els
controls policials compten amb
agents de la Brigada Mòbil, ARRO
i Seguretat Ciutadana. El dispo-
sitiu de Mossos té la col·laboració
sobre el terreny de la Guàrdia Ur-
bana de Barcelona i la Policia Lo-
cal de Sant Adrià de Besòs. Els
efectius d'ordre públic treballen
per identificar persones en re-
cerca, armes o substàncies estu-
pefaents a través de controls d'en-

trada i sortida als barris de la
Mina, Besòs i la Pau, i també en
determinats “llocs d'interès”.

El dispositiu s'efectua mit-
jançant patrullatge dinàmic i
punts estàtics a les entrades i
sortides dels barris, així com a di-
verses places per fer visible la
presència policial i poder actuar
més ràpidament davant de pos-
sibles “incidents crítics”. 

L’alcaldessa de Sant Adrià
Filo Cañete, celebra que s’hagi re-
forçat la presència policial, una
demanda que fa anys que re-
ivindica. “Em congratula saber
que les meves insistències durant
tant de temps comencen a ser es-
coltades. Ara hem de canviar
l'estratègia reactiva que hi ha ac-
tualment a una estratègia proac-
tiva”, afirma la batlle.

Imatge del dispositiu policial. Foto: Mossos d’Esquadra

Els recents incidents a la Mina
provoquen un reforç policial

Successos | Denunciat un antic candidat de Ciutadans
Un veí del bloc 33 del carrer Magalhaes de Poble Sec, a Barcelona, ha denunciat Ajmal
Rashid, un treballador de l’empresa Stop Okupes, per fer-li un cop de puny. Rashid va
anar a les llistes de Ciutadans com a número 10 a les passades eleccions municipals.

Cultura | Francesc Reina presenta el seu nou llibre
L’escriptor i pedagog Francesc Reina presentarà el dimarts 23 d’abril el seu  llibre
Desde la soledad del banco a la biblioteca municipal. És un recull de textos que,
segons l’autor, són un “homenatge a la gent petita que no renuncia als seus drets”. 

Agents a la porta d’un dels pisos ocupats. Foto: Ajuntament

INFRAESTRUCTURES4El via-
ducte de la C-31 que travessa l'en-
tramat urbà de Sant Adrià de Be-
sòs i Badalona -on s'ubica el mer-
cat de la misèria- es rehabilitarà
aquest any gràcies a una inversió
del departament de Territori d'1,4
milions. Les obres es van licitar a
finals dels 2023 i ara ja s'han ad-
judicat. Les actuacions comença-
ran al juliol i la previsió és que s'a-
llarguin sis mesos. La infraes-
tructura es va fer els anys 60 i l'a-
fectació pel pas del temps acon-
sella la seva reparació amb l'ob-

jectiu de garantir un bon estat de
conservació i afavorir la seguretat
viària. La intervenció afectarà
tant el tronc central de l'autopis-
ta com els ramals d'entrada i sor-
tida. S'hi faran feines de neteja, re-
paració i pintura del formigó, es
canviaran algunes llums i es mi-
lloraran elements de drenatge. 

El viaducte principal té una
longitud de més de 1.000 metres
i està format per 18 trams amb
llosa de formigó armat i està re-
colzat per un centenar de piles de
diverses tipologies.

Les obres del viaducte de 
la C-31 començaran el juliol

Viaducte de la C-31. Foto: Maps
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Tiana s’omple de circ i cultura 
en record de Joan Armengol
TIANA4L’Ajuntament de Tiana
i Can Boter impulsen el projec-
te JAM’75. Amb motiu del 75
aniversari del naixement del
pedagog i pallasso Joan Ar-
mengol i Moliner, engeguen
aquesta iniciativa que, segons el
consistori, “ha d’omplir la vida
cultural de tot l’any al poble
aportant petites pinzellades a la
programació ja existent”. 

El tret de sortida va ser el
passat divendres 12 d’abril, co-
incidint amb el Dia Mundial del
Circ, amb l’espectacle 1,2,3 Hue-
vo a la Sala Albéniz.

“El JAM’75 vol ser un espai
per a l’exhibició i divulgació del
teatre, la dansa, la música i el circ
i un aparador de qualitat i refe-
rència pel públic tianenc i cata-
là”, explica l’Ajuntament.

Alguns dels actes que es faran
al llarg de l’any són la Festa
Major petita de Sant Antoni
amb Dr. Mascaró, circ en famí-
lia per Nadal o casalet de circ.
Aquest projecte es farà de ma-
nera coordinada amb les entitats
i acabarà el 2025 amb el JAM de
primavera, que tindrà lloc del 15
al 23 de març.

MONTGAT4Aquest dilluns es va
inaugurar a Montgat el projecte
‘Dones [in]visibles’. Es tracta d’u-
na iniciativa del Servei Local d’O-
cupació per fomentar la creació de
feina. Perquè tot i que hi ha èpo-
ques en què la taxa d’atur és rela-
tivament baixa, sempre hi ha gent
que queda al marge. Un d’aquests
col·lectius són les dones que no
han pogut desenvolupar els seus
projectes professionals amb esta-
bilitat i continuïtat dins del mer-
cat laboral formal. “Sovint aques-
tes dones tenen la sensació de ser
invisibles, de tenir un paper se-
cundari dins l'espai productiu i re-
munerat”, expliquen a Línia Nord
des del Servei d’Ocupació. 

Per abordar aquestes situa-
cions, el projecte té com a objec-
tiu visibilitzar les dones a través de
diferents punts claus: generant es-
pais de crítica i reflexió, afavorint
l'autoconeixement, obtenint re-
cursos i preparant-se per a la re-
cerca de feina creant xarxa i espais
de suport. ‘Dones [in]visibles’ està
estructurat en tres blocs, i, tot i que
no és obligatori passar pels tres,

l’organització ho recomana per
completar tot el procés. El primer
és una sessió sobre la situació de
les dones en el món laboral.

El segon consta de tres ses-
sions adreçades a les participants
que necessiten fer un treball d’au-
toconeixement i identificar quines
competències han adquirit durant
la seva vida. Finalment, el tercer
bloc es distribueix en dues sessions
perquè, un cop les participants han
reconegut els seus punts forts,

les orientin per projectar-les en un
currículum i per fer entrevistes.

IDENTIFICAR EL POTENCIAL
“És important que identifiquin
les seves potencialitats. Moltes
han estat fora del mercat laboral
per conciliació familiar i cures i no
saben les competències que tenen.
Realment en són moltes, com
l’autoorganització o la tolerància
a l’estrès”, asseguren des del Ser-
vei d’Ocupació.

Exterior de la biblioteca, on es fan les sessions: Foto: Biblioteca de Montgat 

‘Dones [in]visibles’: a la recerca
del potencial femení amagat

Imatge del Dia Mundial del Circ a Tiana. Foto: Ajuntament de Tiana

Exposició | 125 anys del centre Recreatiu i Cultural
La biblioteca de Montgat acull, fins al 28 d’abril, l’exposició que
commemora el 125è aniversari del Centre Recreatiu i Cultural de 

Montgat. L’entitat ha estat la impulsora de la vida cultural al poble.
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Esports Bàsquet | L’Al-Qázeres, rival de la Penya als quarts de final 
El conjunt de Jordi Vizcaíno s’enfrontarà a l’Al-Qázeres als quarts de final de la Lliga Femenina
Challenge, amb el partit d’anada a Càceres el pròxim dissabte i la tornada a l’Olímpic el dia 27. Si 
la Penya supera l’eliminatòria, jugarà la Final a Quatre, amb una plaça a Lliga Femenina en joc. 

“No sé si a la meva filla li agra-
darà que t’ho expliqui... A l’Ol-
ga de petita tot li feia vergonya:
era molt tímida, silenciosa i in-
segura, i plorava sovint. Fins que
amb 4 o 5 anys va començar a
canviar i a convertir-se en la per-
sona sociable, segura i trempa-
da que és ara”, m’explica, di-
vertida, Isabel Oriola, a la gra-
da del Poliesportiu Municipal
Eusebi Millan, de Mataró. 

La filla, Olga Ruano (Barce-
lona, 1988), ens observa des de la
pista i somriu. “De què deuen es-
tar rient aquest parell? Bé, ja ho
llegiré al reportatge”, pensa la pi-
vot gracienca i continua l’escal-
fament a ritme de “Freed from
desire”, de Gala Rizzato. Està a
punt de viure el seu últim partit
com a jugadora, amb la samarreta
del CB Boet Maresme Mataró i
contra un rival majúscul com el
Fundación Navarra Baloncesto
Ardoi, ara ja nou equip de Lliga
Femenina. A les 18.15 hores del
passat 6 d’abril Ruano li guanya
el seu darrer salt inicial a Julieta
Mungo, a qui hores més tard li fa-
ran un encàrrec “exprés”: un di-
buix de l’Olga inspirat en una fo-
tografia de Luis Javier Benito, Lu-
isJa. A la gracienca li va encantar
el regal de les seves companyes.
Mungo és tota una artista.     

“Només espero que no me la
lesionin... Un segon, que pot en-
cistellar... Noooo!”, es lamenta la
Isabel, amb una veu i una pausa
gairebé idèntiques a les de la
seva primogènita. Riuen igual i te-
nen una cara molt semblant. “No
trobo que físicament ens assem-
blem tant... Això sí, totes dues
som molt altes, jo faig 1,87 metres
i ella, 1,90”, comenta la mare. 

Ruano potser no hauria ju-
gat mai a bàsquet sense la in-
tervenció de Guayarmina Peña,
una excompanya de classe que
no va parar fins que no li va do-
nar el seu telèfon per passar-li
al seu entrenador, Marc Guillén.
El tècnic va anar a buscar a l’Ol-
ga al col·legi i la va convèncer
per fer un entrenament al Bàs-
quet Femení Sant Adrià. 

“No m’agradava el bàsquet ni
que la gent m’insistís que hi ju-
gués, cosa que passava sovint.
Mai havia botat una pilota i em
va agradar. Vaig començar amb
16 anys i ara em retiro pel camí

als 36. Són quasi 20 temporades
i 17 han estat increïbles”, m’ex-
plica després Ruano. L’ende-
mà anunciarà públicament la
seva retirada a les xarxes socials. 

En el seu comiat anota dos
punts —de tir lliure—, falla els
seus quatre llançaments de dos,
agafa vuit rebots —quatre d’o-

fensius i quatre de defensius— i
acaba amb cinc de valoració en
24m 55s, en la derrota per 41-62.  

“El sospir de després del xiu-
let final significa que avui tanco
una etapa i és bonic fer-ho. Això
sí, l’últim mes i mig, amb  —no-
més— vuit jugadores del pri-
mer equip, el descens de cate-
goria i l’exigència de la Lliga Fe-
menina Challenge, ha sigut dur
i feixuc”, enraona l’Olga, a qui li
hauria agradat acomiadar-se en
un context més amable. “Crec
que hem donat la cara a tots els
partits i ho hem fet el millor que
hem pogut”, defensa aquesta
graduada en Biologia per la UB
i amb màster en professorat. 

“Admiro la seva fortalesa i
manera de ser, perquè sol tenir
les coses molt clares en el bàs-
quet, la feina o la vida. A casa no
ens vam arribar a assabentar
que va ser adolescent. És exem-
plar”, la retrata la mare. Ruano

no demana gaires consells, té un
caràcter fort i s’exigeix molt. Va
ser una excel·lent estudiant i ara
és una gran professora que con-
necta molt amb els adolescents i
que entén cada dia, projecte i
classe com a una nova aventura. 

Alguns dels seus alumnes
de l’Escola Maristes Valldemia
de Mataró l’han vingut a veure
i l’aplaudeixen. “Encara no es
creuen que em retiri. ‘Per què ho
deixes? Si viatges molt!’, em
van comentar”, recorda, tran-
quil·la, la pivot, que també ha ju-
gat al Bàsquet Femení Sant
Adrià, UB Barça, UE Mataró,
Uni Girona, Joventut Club Ba-
dalona i Lima Horta Bàsquet.         

NENA I MONITORA DE CAU
Organitzada i disciplinada, no
s’estressa gaire, per molt que
faci un munt de coses i tingui
moltes inquietuds, com el cross-
fit. “De tant en tant, el cos m’e-
xigeix més descans i he de dor-
mir 11 hores... Gaudeixo de la
meva gent i de les coses que
m’apassionen i em fan feliç, i
gestiono força bé sola els mo-
ments difícils. M’enfonso poc.
Tinc clar que de tot se surt”,
confessa Ruano, que va ser
nena i monitora al cau AE
Champagnat, que pertany als
Maristes la Immaculada, el cen-
tre de l’Eixample barcelonès
on va estudiar fins a segon de
Batxillerat. Allà també va fer na-
tació artística, però “res seriós
perquè no estàvem federades”.

“Ara mateix gairebé sento que
som a León, és el 23 d’abril de

2017, acabem de guanyar el Club
Baloncesto Alcobendas i aixe-
quem juntes la copa perquè hem
pujat a Lliga Femenina amb el
Bàsquet Femení Sant Adrià. L’Ol-
gui va ser la primera persona a qui
vaig abraçar i m’emociono perquè
aquell és el meu millor moment
en una pista de bàsquet i haver-

lo pogut compartir amb ella és in-
descriptible”, confessa, entre llà-
grimes, Cristina Hurtado, ara en-
trenadora ajudant del CB Boet
Maresme Mataró. 

“Li estic molt agraïda al bàs-
quet per haver-me creuat amb
una gran companya i una amiga
immensa per sempre. Ha estat
una pivot referent a Catalunya en
els últims anys i espero que la
gent l’hagi valorat i la valori com
es mereix”, afegeix Hurtado.   

“No sé si entre les noves ge-
neracions de jugadores n’apa-
reixerà una amb la seva alçada,
caràcter, ganes de guanyar i
joc. Com a persona l’Olgui és
dura, dolça i té mala llet. Ho té
tot! És igual de bona que de tos-
suda. Quan creu i lluita per una
cosa, la major part de les vega-
des l’acaba assolint”, intervé
Blanca Garcia, base del con-
junt mataroní i amb qui també
va coincidir a Sant Adrià.  

Enric Cervera sempre podrà
dir que ha estat l’últim entrena-
dor de Ruano, a qui també va di-
rigir al club adrianenc. “Si tanco
els ulls, la torno a veure al Pave-
lló Ricart fent moltes hores de tèc-
nica individual. L’Olga és esforç
rere esforç, companyonia, since-
ritat i compromís. Sempre m’ha
fascinat el seu camí, perquè va co-
mençar a jugar a bàsquet molt
tard i va saber potenciar les seves
virtuts fins a competir a Lliga Fe-
menina”, s’obre l’entrenador del
CB Boet Maresme Mataró.   

SER “UN REFERENT POSITIU”  
Només en competicions FEB
(Lliga Femenina, Lliga Femeni-
na Challenge, Lliga Femenina 2
i Copa de la Reina), Ruano ha ju-
gat 323 partits, amb 2.443 punts,
1.492 rebots i 2.428 de valoració.
“He arribat on he arribat, que
tampoc és molt amunt, perquè
he gaudit molt de les company-
es, els entrenadors i l’esport, i és
un missatge que transmeto a
les petites”, comparteix la gra-
cienca, que sempre ha intentat
lluitar contra les injustícies, aju-
dar i ser “un referent positiu”.   

“L’Olga detecta de pressa
quan no estàs bé, es preocupa
per tu i prioritza les necessitats
de la resta a les seves. A mi m’ha
ajudat molt dins i fora de la pis-
ta. M’ho he passat genial jugant
amb ella perquè ens hem com-
plementat molt”, intervé Mi-
reia Vila, jugadora del conjunt
mataroní i una altra de les artí-
fexs de l’ascens del Bàsquet Fe-
mení Sant Adrià a Lliga Feme-
nina de fa set anys.  

“Soc tot cor i ho he donat tot,
i m’acomiado del bàsquet amb
encerts i errors, bons i mals mo-
ments, en pau amb mi mateixa,
tranquil·la i orgullosa. Tanco
una carrera superpositiva i ple-
na d’aprenentatges i experièn-
cies. Dic adeu amb amigues i re-
cords, i no hi ha res més bonic
que això”, resumeix Ruano. 

Convido a asseure en un sofà
que hi ha a la pista a mare i filla,
i la Isabel, espontània, busca al
mòbil una imatge de l’Olga de
petita. “Toni, la càmera... No
cal que surti la foto de quan era
un marrec al reportatge, eh. A
casa sempre em diuen que no
parlava i que vaig fer un canvi. Jo
crec que ara xerro molt i soc sim-
pàtica, no?”, intervé, divertida, la
filla. La nena s’ha fet gran i al
bàsquet deixa un llegat humà i
esportiu difícil de quantificar. 

Toni Delgado
SANT ADRIÀ

El llegat d’Olga Ruano
» Amb passat al Bàsquet Femení Sant Adrià i Penya, es retira després de 323 matxs a competicions FEB
» “Dic adeu amb amigues i records, i no hi ha res més bonic que això”, celebra la pivot gracienca

Isabel Oriola mostra una foto de la seva filla de petita i ella, Olga Ruano, el dia de la seva retirada. Foto: Toni Delgado

“De petita a l’Olga 
tot li feia vergonya: era 
molt tímida, silenciosa i
insegura”, diu la mare

“Espero que la gent
l’hagi valorat i la valori
com es mereix”, desitja
Cristina Hurtado
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“La tasca més important d’un
entrenador és la gestió del grup,
egos,  minuts... Ho visc cada dia.
És vital com et comuniques amb
els jugadors, els generes con-
fiança i els fas arribar el que vols
transmetre’ls a la pista”, descriu
Lluís Escudero, entrenador de
formació del CB Boet Maresme
Mataró i mentor esportiu. 

Els ulls d’un bon tècnic són
inquiets i estan preparats i es pre-
paren contínuament per trobar
matisos i petits detalls que poden
ser decisius. Durant el Mundial
del Japó, Indonèsia i Filipines del
2023, Escudero es va fixar en la
gestió de Jordi Fernández (Ba-
dalona, 1982) amb la selecció ca-
nadenca, que es va penjar la
medalla de bronze: “Em va en-
cantar la seva manera de rela-
cionar-se amb el grup, igual que
el que proposava a la pissarra.
Segueixo la trajectòria del Jordi
des de fa anys i crec que està re-
bent el que es mereix. Que pugui
ser el primer català a convertir-

se en entrenador principal a
l’NBA és una altra recompensa
més a la seva paciència”. 

El passat dilluns Adrian Woj-
naroswki, un dels periodistes
més fiables i amb millors fonts de
la Lliga americana de bàsquet, va
assegurar a ESPNque Fernández
serà l’entrenador dels Brooklyn
Nets a partir del pròxim curs. “El
meu objectiu és fer passes enda-
vant i continuar formant-me. En
definitiva, ser feliç”, es retratava,
fa gairebé vuit anys exactes en
una entrevista per al web A pie de
cancha, l’actual primer assistent
de Mike Brown als Sacramento
Kings i seleccionador del Canadà. 

ELS INICIS
En aquell moment el badaloní
era entrenador de Canton Char-
ge, de la Lliga de desenvolupa-
ment, l’NBA G League. El primer
cop que va viatjar als Estats
Units va ser el 2004 per assistir
a uns campus de la Universitat
d’Oklahoma. Fernández va co-
mençar la seva trajectòria a les
banquetes amb 15 anys i va es-
criure els primers capítols a
clubs com el CB Sant Josep, el
CB Sant Boi o el CB l’Hospitalet. 

Graduat en Ciències de l’Ac-
tivitat Física i de l’Esport (CAFE),
i doctorant en Psicologia de l’Es-
port, parla català, castellà i an-
glès a la perfecció, i té bones no-
cions d’holandès, perquè a Ams-
terdam es va continuar formant,
va fer classes de Primària i va ju-
gar a bàsquet. També va estudiar
a Volda (Noruega). 

L’any 2006 va tornar als Es-
tats Units. “Me’n vaig anar a
Amèrica sense res i a un campus

d’estiu, i vaig acabar a una em-
presa —Impact Basketball Aca-
demy— que es dedica a entrenar
—a Las Vegas— a jugadors pro-
fessionals a les vacances”, expli-
cava fa temps al diari El País.
Durant aquella etapa va conèixer
Mike Brown, que el va fitxar
per formar part del departa-
ment de desenvolupament de ju-
gadors dels Cleveland Cavaliers.
Després seria ajudant de Mike
Malone als Denver Nuggets i

de Sergio Scariolo a l’Eurobasket
de 2017, i tècnic assistent als Jocs
Olímpics de Tokyo 2020 de
Mike Brown, a qui ajuda ara als
Sacramento Kings. 

“UNA INSPIRACIÓ”
“Jordi Fernández és un mirall i
una inspiració per a qui vulgui
créixer. Hem d’estar contents
que entrenadors d’aquí puguin
arribar al màxim nivell i m’a-
grada com ho ha fet ell, a poc a
poc. És la manera de fer que em
van ensenyar a casa i que enca-
ra veig més important ara, quan
sembla que necessitem una im-
mediatesa que no ens porta en-
lloc. Cal picar molta pedra i això
no t’assegura complir els teus
somnis. A vegades cal llençar-se
a la piscina, i el Jordi està rebent
el premi a la seva valentia”, con-
tinua Escudero. 

“Això, al final, arribarà. La
pressa mai t’ajuda. No tinc an-
sietat per ser primer entrenador
a l’NBA. Es tracta d’anar pas a
pas i quan sigui, arribarà el mo-
ment”, comentava Fernández fa
uns mesos a EFE. I tot sembla in-
dicar que serà així. Un altre pre-
mi a la seva infinita paciència.  

JordiFernández:premia lapaciència 
» El periodista Adrian Wojnaroswki sosté que el badaloní serà primer tècnic als Brooklyn Nets de l’NBA  
» “En Jordi és un mirall i una inspiració per a qui vulgui créixer”, el retrata l’entrenador Lluís Escudero

Jordi Fernández, durant un matx amb el Canadà al Mundial. Foto: Arxiu

Toni Delgado
BADALONA
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El Teatre Nacional de Catalunya presen-
ta aquesta obra sota la direcció de Jordi
Prat, que planteja una història que gira al
voltant de diversos personatges que
comparteixen edifici i que han comès un
seguit de delictes que posaran al desco-
bert els errors de la justícia i els límits de
les administracions amb l'ús i l'abús de po-
der. Es podrà veure fins al 22 de maig.

Teatre

Els criminals
Ferdinand Bruckner

Oques Grasses, un dels grups per ex-
cel·lència de la música catalana, ha pu-
blicat el seu nou disc després de l’èxit de
la gira amb el darrer àlbum, A tope amb
la vida.Es tracta d’un conjunt d’onze can-
çons d’estil pop, però amb nous tons ur-
bans i electrònics que els allunyen dels
seus treballs anteriors. Un dels temes cen-
trals del disc és el desamor.

Música

El film està inspirat en la França del 1870.
Rosalie va néixer amb el cos i la cara co-
berts de pèl i es veu obligada a dissimu-
lar-ho per evitar ser rebutjada. Un cop es
casa, la protagonista deixa d’amagar-se
i comença a ser vista amb una altra mi-
rada, com la dona barbuda. És una de les
pel·lícules triomfadores al reconegut
Festival de Cannes.

Pelis i sèries

Rosalie
Stéphanie Di Giusto

Fruit del deliri
Oques Grasses

Matins de Swing 
Com ja és tradició, amb l’arribada de la primavera comença
l’activitat musical al jardí del Palau Robert de Barcelona. El

primer cicle musical proposat enguany està dedicat al swing
i es farà els diumenges 21 d'abril i el 5 i 12 de maig, al jardí, a
les 12 del migdia. L’accés serà gratuït fins a completar l’afora-
ment màxim de 300 persones. L’activitat musical comptarà
també amb un concert dedicat a la cantant Núria Feliu, el 19
de maig, amb motiu de l’exposició que acull el Palau, i amb

una nova edició del Clotildefest, el festival de música jove i en
català, que se celebrarà al llarg del pròxim mes de juliol.

D U A  L I P AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El periodista i escriptor Josep Playà publica
aquest volum que gira al voltant d’una
conversa que van mantenir el 1988 qui
era aleshores alcalde de Figueres, Marià
Lorca, i Salvador Dalí, poc abans de la seva
mort. És la primera vegada que Lorca tren-
ca el silenci sobre les darreres decisions
de l'artista, i ho fa coincidint amb el 50è
aniversari del Museu Dalí.

Llibres

Els últims secrets de Dalí
Josep Playà

| Planet of Lana
És una aventura 2D amb plataformes i puzles que posen a prova l’habilitat i
els reflexos del jugador. Està disponible per a PlayStation 4 i 5 i per a Switch.
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Viuen línia

La cantant i compositora britànica Dua Lipa
(Londres, 1995) ha estat uns dies a Barcelona

gravant el nou videoclip del seu tema Illusion. En
concret, l’ha estat enregistrant a les piscines mu-
nicipals de Montjuïc. Aprofitant el seu viatge a la
capital catalana, l’artista ha visitat diversos mo-
numents de la ciutat i ha fet un concert privat al
Palau Sant Jordi per a treballadors de McDo-
nald's d'arreu del món, durant una convenció

empresarial. Cal recordar que la cantant és reco-
neguda per ser una de les veus actuals més im-
portants de l’escena pop internacional. De la
seva trajectòria destaquen les sis gires d’èxit

mundial que ha fet, els tres discos que té i els di-
versos premis que ha guanyat, com els MTV Mu-
sic Awards o els Premis Los 40 Principales, entre
altres. També ha aparegut en diverses pel·lícules
reconegudes com Barbie i ha fet feines de model.

Famosos

Ser una cantant d’èxit mundial
Les seves cançons sonen arreu del planeta

Ha gravat el seu últim videoclip a Barcelona
En concret, a les piscines municipals de Montjuïc

Desperta la bogeria entre els fans
Molts dels seus seguidors van anar a Montjuïc per veure-la
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

AMBIENT

La pol·linització durant els mesos de primavera
és la principal responsable de les reaccions

PREVENCIÓ

POL·LEN

IMMUNITAT

E S T I L S  D E  V I D A

i PRIMAVERA
L’al·lèrgia és una resposta immunitària exagerada de l’organisme
quan entra en contacte amb un al·lergen, un element extern
que és el responsable de la reacció. Aquest element pot ser un
aliment, el làtex, un medicament, la picada d’un insecte... Però
els al·lèrgens més comuns són la pols o el pèl dels animals i, es-
pecialment, el pol·len quan arriba la primavera. 
En els últims deu o quinze anys han augmentat els casos de

reaccions i els experts ho atribueixen a factors ambientals, com
la contaminació a les ciutats, que accentua la inflamació de les
mucoses, o el canvi climàtic, que ha canviat el comportament
estacional de les plantes.

Tot i que les reaccions al·lèrgiques poc greus es poden trac-
tar amb antihistamínics orals i corticoides nasals, el millor remei
per als al·lèrgics és la prevenció. Per començar, cal mantenir les
finestres de les habitacions tancades en època de pol·linització,
posar filtres especials al sistema d’aire o fer servir ulleres de sol al
carrer. Una altra opció és seguir un tractament d’immunoteràpia,
per aconseguir que el nostre sistema immunitari no consideri
l’al·lergen com un estrany i, per tant, no es produeixi la reacció.   

Lesal·lèrgies tambéespodenprevenir

La contaminació i el canvi climàtic són factors
que han multiplicat els casos d’al·lèrgies 

Les claus

Els al·lèrgics han de seguir atentament les
previsions sobre pol·linització a les ciutats

Alguns tractaments d’immunoteràpia són
eficaços a l’hora de controlar les al·lèrgies
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